

## MEMAHAMI FALSAFAH DI SEBALIK ISTILAH SANTRI

Oleh: Muhammad Hikmatul Khalidah, 1170018,  
Fakulti Kepimpinan dan Pengurusan (FKP), Universiti Sains Islam Malaysia (USIM)

*Disiarkan pada 21 Ogos 2020*



Dalam sejarah Islam di Indonesia, perkataan ‘santri’ adalah satu istilah yang telah dikenali sejak zaman perjuangan untuk menghalau perbuatan kafir dari bumi Indonesia.



Perkataan santri jika diuraikan, ia menggunakan tulisan dari empat huruf *hijaiyyah* iaitu sin, nun, ta, ra dan ya iaitu سنْطْرِي.

Pertama, sin membawa maksud *salimul aqidah* (العقيدة سليم). Santri semestinya perlu mempunyai akidah yang kukuh, selamat dan tanpa keraguan untuk mengelakkan syirik yang akan menyebabkan semua amal soleh terpesong. Ia tidak terperangkap dalam karut, bidaah dan khurafat.

Santri juga perlu mempunyai sikap yang tinggi dalam *wala'* atau kesetiaan kepada saudara-saudara, seperti satu badan yang

sentiasa kompak dan seperti bangunan yang menguatkan dan sebagai keperluan antara satu sama lain.

Kedua, adalah huruf nun yang melambangkan *nurul ummah* (الأمة نور) yang bererti cahaya untuk ummah.

Santri mesti mempunyai keperibadian sains cinta, sebagai peruntukan untuk menjadi pendakwah yang baik untuk diri sendiri, keluarga, kejiranan dan negara.

Allah menerangkan dalam al-Qur'an, ayat 22 surah At-Taubah yang bermaksud, “Hendaklah keluar sebahagian sahaja dari tiap-tiap puak dari mereka, supaya orang-orang yang tinggal itu mempelajari ilmu agama dan mereka dapat mengajar kaumnya.”

Yang ketiga, huruf ya ialah *târikul ma'shiyah*, (المعصية تارك). Santri perlu sentiasa berusaha untuk mengelakkan maksiat yang disebabkan oleh mata, telinga, lisan, tangan, kaki, minda dan jantung.

Setiap maksiat yang kita lakukan akan meninggalkan titik hitam dalam hati dan apabila titik hitam memenuhi hati maka hati kita akan sukar untuk menerima hidayah dan nasihat kebenaran.

Selepas itu, huruf ra adalah *raajin biliqaillah* (الله بلقاء راج), membawa maksud dengan berharap untuk bertemu dengan Tuhan dalam lonjakan masa depan.

Dengan akidah yang kuat, terus menyebarkan ajaran Islam dengan semua potensi yang wujud, serta berusaha secara optimum dalam menghapuskan perbuatan tidak bermoral.

Seperti yang digambarkan dalam ayat 110 surah Al-Kahfi, “Sesiapa yang percaya dan berharap akan pertemuan dengan Tuhan-Nya, hendaklah ia mengerjakan amal soleh.”

Huruf terakhir adalah ya, *yaqin bihadzihil qhadhiyah* (القصيدة بهذه يقين), bermaksud yakin dengan semua di atas. Kita harus sentiasa menaik taraf dan mengemas kini iman, ilmu dan kebajikan kita supaya keyakinan kita akan meningkat.

Berkongsi sedikit pengalaman saya sebagai seorang santri, saya juga mendapat giliran sebagai *bulis lail* yang membawa maksud penjaga malam dan merupakan aktiviti pelajar yang akan dijalankan pada setiap malam.

Tugasan ini diberikan kepada beberapa santri setiap malam dan ditemani oleh seorang ustaz yang bertanggungjawab untuk menjaga kawasan sekitar pesantren pada waktu malam dan berakhir sebelum solat subuh.

Kemudian, mereka bertanggungjawab untuk membangunkan semua warga untuk menjalankan aktiviti seawal pukul empat pagi.

Selain aspek keagamaan, institusi pesantren di Indonesia juga memainkan peranan besar dalam memupuk semangat nasionalisme dalam kalangan santri dan masyarakat.

Antara santri yang terlibat secara langsung demi memimpin perang jihad ialah Teuku Umar, Imam Bonjol, Pangeran Dipenogoro, dan Sultan Hasanuddin.



Santri pada peringkat awal kemerdekaan antaranya ialah Kh. Abdul Wahid Hasyim, KH. Abdul Kahar Muzakir dan Buya Hamka.

*Penulis ialah seorang santri alumni Pondok Pesantren Darunnajah 2 Cipining, Bogor, Indonesia.*